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توصیه محمد فاضلی درباره مذاکرات 
ایران و آمریکا

محمد فاضلی بعد از دور اول مذاکرات ایران و آمریکا نوشت: انتظارات از مذاکره 
را بالا نبریم و فشار بر تیم مذاکره کننده را افزایش ندهیم.

محمد فاضلی جامعه شناس در جریان مذاکرات غیر مستقیم عمان در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: » مناقشــه پنج دهه ای آمریکا و ایران در مذاکراتی 
یک روزه یا حتی چند هفته ای قابل رفع کردن نیســت. انتظارات از مذاکره را 
بالا نبریم و فشــار بر تیم مذاکره کننده را افزایش ندهیم. داشتن برنامه دقیق 

مطالبات ایران در مذاکره و عزم سیاسی در هر دو طرف تعیین کننده است.«

واکنش آذری جهرمی به کاهش قیمت دلار 
پس از مذاکرات

آذری جهرمی با کنایه به آزادســازی پول هــای ایران در کره جنوبی در دولت 
سیزدهم نوشت: دیپلماسی کارا عموما این گونه منافع ملی را تامین می کند.

محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات دولت دوازدهم، در واکنش به مذاکرات 
ایران و آمریکا در عمان، کنایه ای به آزادســازی پول های ایران در کره جنوبی 
زد که در دولت سیزدهم چندین مرتبه خبر آزادسازی آن منتشر شده بود!  او 
در کانال تلگرامی خود نوشت: »بدون آزادسازی منابع معروف ۷ میلیارد دلاری 
کره که در قطر بلوکه شــده اســت؛ ارزش ریال ایران تا این لحظه در یک روز، 
بیش از ۷ درصد رشد کرده است…دیپلماسی کارا عموما این گونه منافع ملی 

را تامین می کند!«.

انتقاد تنداحمد زیدآبادی 
به سخنان حسن رحیم پور ازغدی

احمد زیدآبادی در واکنش به ســخنان حسن رحیم پور ازغدی نوشت: منظور 
آقای ازغدی از مشــتاقان مذاکره با آمریکا که باید یک جای »نابدتر« ترامپ را 
ببوســند، چه کسانی است؟ یعنی او نمی داند که برای رفتن بر سر میز مذاکره 
چه تشــریفاتی در داخل کشور طی شــده و چه نهادهایی مجوز آن را صادر 
کرده اند! احمد زیدآبادی در کانال تلگرامی خود به ســخنان حسن رحیم پور 
ازغدی واکنش نشــان داد. او در کانال تلگرامی خود نوشت: »حسن رحیم پور 
ازغدی گفت: »رئیس جمهور آمریکا محل دقیق بوسه را برای متقاضیان روبوسی 

مشخص کرد. برای مشتاقان مذاکره با امریکا وقت مناسبی است«!
در حالی که نمایندگان ترامپ و جمهوری اســامی در مســقط با هم مذاکره 
کرده اند، منظور آقای ازغدی از »مشتاقان مذاکره با آمریکا« که باید یک جای 
»نابدتر« ترامپ را ببوسند، چه کسانی است؟ یعنی او نمی داند که برای رفتن بر 
سر میز مذاکره چه تشریفاتی در داخل کشور طی شده و  چه نهادهایی مجوز 
آن را صادر کرده اند! اگر نمی داند با این ســطح از فهم و دانش چگونه داعیه دار 
»هدایت فرهنگی جوانان این کشور«  از طریق عضویت در شورای عالی انقاب 
فرهنگی و برنامه های پایان ناپذیر در صدا و سیماست؟ اما اگر می داند که خوش 

به حالِ اصولگرایان با این نیروهای مؤدب و وفادار!«

سوشیال

توضیح منتظری درباره جذب قضات 
در دیوان عالی کشور

رئیس دیوان عالی کشور درباره جذب قضات در دیوان عالی کشور توضیح داد.
حجت الاسام سید جعفر منتظری رئیس دیوان عالی کشور در گفت وگو با ایلنا، 
درباره جذب قضات در دیوان عالی کشــور با توجه به فقدان برخی قضات در 
ســال های اخیر گفت: قضات در دیوان عالی کشور به تدریج وارد خواهند شد. 

قضات با سابقه ۲۵ سال جذب دیوان عالی کشور خواهند شد.
رئیس دیوان عالی کشــور در این باره گفت: افرادی که حداقل سابقه ۲۵ سال 
داشــته باشند هم از لحاظ توانمندی علمی و هم از جهات دیگر در کارگروهی 
که در این زمینه داریم بررسی می شوند و چنانچه واجد شرایط باشند این افراد 
را به عنوان قاضی دیوان عالی کشور به رئیس قوه معرفی می کنیم و رئیس قوه 

قضائیه هم اباغ می کنند.

عدلیه

هروی:
دنیا خواستار تداوم روند مذاکره

بین ایران و آمریکا است
ســخنگوی حزب اعتدال و توســعه، تاکید کرد: آن پدیده مبارکی که امروز در 
جمهوری اسامی رخ داده این بوده که همه گروه ها و جریان های سیاسی دست 
به دســت هم دادند تا تیم مذاکره کننده ای که با هدف ایجاد صلح منطقه ای و 
بین المللی وارد کارزار مذاکره با آمریکا شده است را حمایت کنند. جواد هروی در 
گفت وگو با ایســنا، با اشاره به دستاوردهای مذاکره غیر مستقیم ایران با آمریکا، 
بیان کرد:جلســه دفتر سیاســی حزب اعتدال و توسعه با حضور اکثریت اعضا و 
برخی از اعضای شورای مرکزی حزب برگزار شد. حزب اعتدال و توسعه رسما از 
مذاکرات روز شنبه وزارت خارجه جمهوری اسامی ایران که با تمهیدات سنجیده 
و رهنمودهای مقام معظم رهبری با طرف هــای آمریکایی صورت گرفت، اعام 
حمایت می کند. در مذاکرات غیر مســتقیم ایران با آمریکا کاما نظام جمهوری 

اسامی یکدست دیده شد.
تیم مذاکره کننده ایرانی از طرف آمریکایی ورزیده تر است

وی در ادامه اظهار کرد: همه جریانات سیاســی در مذاکرات روز شنبه به شکل 
یکدست حضور پیدا کردند و همصدا شدند. موضع حزب اعتدال  رسما این است 
که مذاکرات غیر مستقیم ایران با آمریکا کشور را رسما از یک جنگ و ویرانی خارج 
کرد. حزب اعتدال و توسعه حمایت خود را از این روند مذاکرات اعام می کند. همه 
گروه های سیاســی می بایست در این معقوله یکصدا باشند و مذاکره کنندگان را 
حمایت کنند. تیمی که  امروز در مذاکرات حضور دارد از منظر ما یک تیم ورزیده 
است که با شکیبایی ورود پیدا کرده است. حتی تیم مذاکره کننده ما ورزیده تر از 
تیم آمریکایی است. نماینده ادوار مجلس شورای اسامی، تصریح کرد: آن چیزی 
که این تیم مذاکره کننده امروز نیاز دارد این بوده که تمام گروه های مختلف حتی 
بنگاه های اقتصادی، جریانات سیاسی و احزاب از این مذاکرات حمایت کنند. این 
مذاکــرات که تحت عنوان مذاکرات هســته ای و رفع تحریم ها صورت می گیرد، 
می تواند برای مردم ما دستاوردهای مبارک و امیدوار کننده ای داشته باشد و راه 
ورود به تصمیم گیری های جدی در خصوص خاورمیانه را بازتر کند. این مذاکرات 

می تواند حسن نیت اولیه بین دو طرف ایجاد کند.
اروپا و کشورهای منطقه خواستار تداوم مذاکرات ایران و آمریکا هستند
وی در ادامه تاکید کرد: این مذاکرات می تواند ما را از پدیده شوم جنگ کنار ببرد.
حسن نیت پایه اصلی مذاکرات پیش رو خواهد بود. نقطه قوت این مذاکرات این 
است که کشورهای عربی منطقه مانند عربستان از آن حمایت کردند. اگر حواس 
ما جمع باشــد می توانیم منافعی را حتی در قبال رژیم صهیونیســتی به دست 
آوریم. اروپا و کشــورهای منطقه همه خواهان تدوام این مذاکرات هستند. آنچه 
که به صراحت حزب اعتدال و توســعه اعام می کند، یکصدا شدند و یک دست 
شــدن تمام جریانات در قبال روند مذاکرات جاری اســت  که در هفته های آتی 

انجام خواهد شد.
نمی خواهیم دچار ذوق زدگی شویم

وی افزود: ما نمی خواهیم دچار ذوق زدگی شویم، اما معتقد هستیم که باید حرکت 
سنجیده ای در قبال این مذاکرات صورت بگیرد. واقعا سکان دست گروهی اهل 
سیاست و اهل مذاکره باشد. باید از حرکت های تحریک کننده پرهیز شود. مجلس 
شورای اسامی نیز حمایت خود را از مذاکرات اعام کرده است. این خودش یک 
نقطه قوت است. امیدوار هستیم که این مذاکرات که با هدف رفع تحریم ها صورت 

می گیرد با گام های بلند سیاسی و اقتصادی در منطقه موثر واقع شود.
اسرائیل صلح و آرامش منطقه را نمی خواهد

وی در پاسخ به این پرسش که دلیل تاش رژیم صهیونیستی برای تضعیف جایگاه 
ایران در این مذاکرات چیست، بیان کرد: کاما مسلم است که رویکرد بین المللی 
در قبال این  مذاکرات مثبت است؛ چراکه می تواند پیام آور صلح و درواقع آرامش 

در منطقه خاورمیانه باشد. 
تنها رژیمی که چنین نظم و آرامشی را نمی خواهد، دولت رژیم صهیونیستی است. 
آن پدیده مبارکی که امروز در جمهوری اسامی رخ داده است این بوده که  همه 
گروه ها و جریان های سیاســی دست به دست هم دادند تا تیم مذاکره کننده ای 
که با هدف ایجاد صلح منطقه ای و بین المللی وارد کارزار  مذاکره با آمریکا شده 

است را حمایت کنند. 

احزاب

قالیباف در پاسخ به ادعای کوچک زاده: 
مجلس در جریان مذاکرات بوده است

رئیس مجلس گفت: مجلس در جریان مذاکرات و این که 
گفته می شود مجلس در جریان نیست، درست نیست.

به گزارش ایلنا، مهدی کوچک زاده در جلسه علنی دیروز 
)یکشنبه( مجلس شورای اســامی گفت: ای ملت بدانید 
مجلــس از مذاکرات خبر نــدارد. ای مردم  بدانید مجلس 

نمی داند.
این نماینده مجلس ادامه داد: ملت ایران، حواســتان جمع 
باشد. ما در لحظاتی بســیار حساس و تاریخی قرار داریم. 
مراقب کسانی باشید که به نام خیرخواهی، به نام جلوگیری 
از جنگ و به نام آباد کردن دنیا، سال هاست که جز غارت 
اموال عمومی، جــای دادن فرزندان خود در پســت های 
حساس، ســاخت راه های اختصاصی برای ویاهای شان و 
تاش برای تصاحب هتل های بنیاد مســتضعفان و دیگر 
امــوال عمومی، کار دیگــری نکرده اند. این افــراد به نام 
دلســوزی برای شــما، در واقع دنبال منافع شخصی خود 

هستند؛ دنبال این ها نروید.
وی افزود: نمی گویم آنچه که در حال وقوع است نباید انجام 
شود، شاید ناچار باشیم، اما مهم تر از هر چیز این است که 
دوست را از دشمن تشخیص دهید. بدانید مجلس از روند 
مذاکرات جاری هیچ اطاعی  ندارد؛ کسانی که امروز برای 
تائید این موضوع بیانیه داده اند بدانند مجلس هیچ خبری 
از مذاکرات ندارد و حتی حسن قشقاوی نماینده مردم رباط 
کریم و بهارستان به عنوان یکی از اعضای کمیته هسته ای 
به من گفت که هیچ خبری ندارم. ما بی اطاع هستیم، اما 
حالا که قرار اســت با تلخی کامل این کار انجام شــود ما 

مخالفتی نمی کنیم.
محمدباقر قالیباف که ریاســت مجلــس را برعهده دارد، 
خطاب به کوچک زاده گفت: مجلس حتما در جریان بوده 
اســت، هیچ کاری خارج مسیر قانونی انجام نمی شود، این 

حرف درست نبود.
پس از صحبت های کوچک زاده برای لحظاتی صحن مجلس 
دچار تشــنج شــد و برخی از نمایندگان به صحبت های 

کوچک زاده انتقاد کردند.

عثمانی:
 انتظار می رود همگان از دولت

و تیم مذاکره کننده حمایت کنند
یکی از نمایندگان مجلس شورای اسامی با تاکید بر اینکه 
انتظار می رود همگان از دولت و تیم مذاکره کننده حمایت 
کنند و عده ای تندرو از ولایت سبقت نگیرند، عنوان کرد: 
صرف نظر از نتیجه مذاکرات ما در کشور یک نیاز اساسی 
داریــم و آن انســجام ملی و کاهش شــکاف بین مردم و 

حاکمیت است.
به گزارش ایسنا، محمد قسیم عثمانی نماینده مردم بوکان 
در مجلس شورای اسامی در جلسه دیروز )یکشنبه( صحن 
مجلس در نطق میان دســتور خود گفت: از رئیس جمهور 
محتــرم دولت و تیم مذاکره کننده با ایالات متحده آمریکا 
تشکر می کنم. همچنین از مقام معظم رهبری تشکر ویژه 
می کنم که بــاز تدبیر و ثابت کردند که وجود ولایت فقیه 
باعث می شود که در نظام ما هیچ بن بستی وجود نداشته 

باشد.
وی بــا تاکید بر اینکه انتظار می رود همگان از دولت و تیم 
مذاکره کننده حمایت کنند و عده ای تندرو از ولایت سبقت 
نگیرنــد، عنوان کرد: صرف نظــر از نتیجه مذاکرات ما در 
کشور یک نیاز اساســی داریم و آن انسجام ملی و کاهش 
شــکاف بین مردم و حاکمیت است؛ ما چه برای مذاکره و 
چه برای مقابله با حمله دشمن و چه برای جنگ اقتصادی 
و همچنین چه برای قدرت بازدارندگی و رسیدن به اهداف 
و آرمان ها و چه برای تحقق توســعه و پیشــرفت نیازمند 
انسجام ملی هستیم اما تحقق آن نیاز به یک سری اقدامات 
و برنامه ها دارد. انسجام ملی نه اتفاقی به وجود می آید و نه 
اتفاقــی از بین می رود. این نماینده مجلس ادامه داد: یکی 
از این اقدامات، گسترش عدالت است؛ بدون رعایت عدالت 
در حوزه های مختلف انســجام ملی محقق نمی شــود. هر 
کشوری که عدالت در آن پابرجاست، اتحاد و انسجام ملی 
دارد و بالعکس؛ ما باید برای گســترش عدالت برنامه ریزی 
دقیق داشته باشــیم در غیر این صورت به اتحاد ملی مان 
خدشه وارد خواهد شد. عثمانی در ادامه با تاکید بر ضرورت 
حذف فاصله طبقاتی اظهار کرد: بدون حذف فاصله طبقاتی 
فاحش، طبقات اجتماعی نه تنها به هم جوش نمی خورند 
بلکه تنفر و خشم فروخورده نسبت به هم پیدا می کنند و 

نهایتاً انسجام ملی با خدشه ای جدی مواجه خواهد شد. 

سخنگوی کمیسیون اجتماعی:
دلیل رد مصوبه کاهش ساعات کاری 

ادارات از سوی مجمع مسائل 
اقتصادی است

ســخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: دلیل رد 
کاهش ساعات کاری ادرات از سوی مجمع مسائل اقتصادی 
است در صورتی که دستگاه های مربوطه به حوزه تجارت و 

اقتصاد را در این مصوبه مستثنی کردیم.
ولی داداشــی در گفت  وگو با ایلنا، دربــاره علل رد مصوبه 
کاهش ســاعت کاری ادارات و تعطیلی پنجشــنبه ها در 
مجمع تشخیص گفت: دوســتان عزیز ما در مجمع بحث 

مسائل اقتصادی و پیشرفت در حوزه اقتصاد را دارند.
سخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس تاکید کرد: البته 
ما اســتدلال مان این است که دستگاه های مربوط به حوزه 
تجارت و اقتصاد تعطیل نیستند و لذا این  تصمیم به اقتصاد 
آسیب نمی زند وی خاطر نشان کرد: گمرک و دستگاه های 
مرتبط بــا تجارت بین الملل تعطیل نیســتند، ما آن ها را 
مســتثنی کردیم لذا هیچ منافاتی با بحث های اقتصادی 
ندارد. داداشــی درباره این که آیا مجلس روی مصوبه خود 
اصرار خواهد کرد،  بیان کرد: شورای نگهبان این مصوبه را 
تائید کرده فقط مجمع مخالفت کرده که باید رایزنی شود.

کلیات لایحه اصلاح قانون سرباز قهرمان 
تصویب شد

نمایندگان در جلسه علنی امروز با کلیات لایحه اصاح تبصره 
)۵( الحای به ماده واحده قانون سرباز قهرمان موافقت کردند. 
به گزارش ایلنا، نمایندگان در جلسه علنی دیروز )یکشنبه( 
مجلس شورای اسامی در جریان بررسی گزارش کمیسیون 
اجتماعــی در مورد لایحه اصاح تبصره )۵( الحاقی به ماده 
واحده قانون ســرباز قهرمان، با کلیــات این لایحه موافقت 
کردند.  محمد باقر قالیباف در جریان تصویب کلیات لایحه 
فوق در صحن مجلس گفت: به تشخیص هیئت رئیسه و بر 
اســاس ماده ۱۳۹، لایحه فوق به صورت دو شوری بررسی و 
این لایحه به کمیسیون مربوطه ارجاع می شود. رئیس مرکز 
شورای اسامی همچنین گفت: کمیسیون های فرهنگی - 
کمیته ورزش- و کمیسیون اجتماعی در جریان بررسی این 
لایحه و به دلیل عدم تشکیل کمیسیون مشترک،با یکدیگر 
همکاری کرده و دقت لازم را در بحث های فنی و جانبی این 

لایحه رعایت کنند.

مجلس

تحلیلگر مسائل  و  دانشگاه  استاد  یک 
ایران  مذاکرات  آینده  درباره  بین الملل 
از  عمومی  افــکار  می گوید:  آمریکا  و 
این جهت احساس می کنند که شروع 
مذاکرات می تواند زمینه ســاز گذار از 
وضع موجودی باشد که تکرار مکررات 
به  تاریخی  گوناگــون  برهه های  در  را 
وجود آورده است اما اینکه ما بخواهیم 
از این مذاکــرات مانند مذاکرات قبلی 
سطح  و  باشیم  داشته  بالایی  انتظارات 
توقعات مردم را بالا ببریم این می تواند 

مخاطره انگیز باشد.
دکتر مهدی مطهرنیا در گفت وگو با شفقنا 
در پاسخ به این سوال که روند مذاکرات ایران 
و آمریــکا را چطور ارزیابــی می کنید اظهار 
داشــت: این دور از مذاکرات چندمین دوره 
مذاکرات بیــن ایران و آمریکا در پرونده های 
هسته ای و دیگر موارد برای واشنگتن است 

که اوج آن در پرونده هسته ای است.
وی افــزود: در این چارچوب ما شــاهد دور 
جدیدی از مذاکرات هســتیم که دارای یک 
نوع بافت ویژه اســت که برگرفته از یک نوع 
ادبیــات رئیس جمهور ترامــپ در دور دوم 

ریاســت جمهوری خود اســت که با قدرت 
وارگی تهاجمــی برگزیده اســت و نه تنها 
برای تهران که برای پایتخت های کشورهایی 
مثل اوکراین و روسیه و حتی اسرائیل آن را 
دیکتــه می کند و لذا این اتوریته تهاجمی یا 
قدرت وارگی در پی تثبیت نظم نوین جهانی 
با قرائت آمریکایی و با بازخوانی آن توســط 
پســت نئوکان هایی که در اطــراف ترامپ 
هستند شــکل می گیرد. این اولین بار است 
که آمریکا در مذاکــرات کاما اعام موضع 
می کند اگرچه می گویند که هویدا نیست که 
آمریکا از ایران چه می خواهد، اما در عمل به 
طور وضوح و آشکارا حتی در زمان پمپئو در 
دور اول ریاست جمهوری ترامپ شرایط خود 
را بیان کرده اند. بعضی از این شروط در حال 

عملیاتی شدن و حتی عملیاتی شده است.
مساله ایران و آمریکا اتمیزه شده است

وی تصریح کرد: آمریکا در این دور مذاکرات 
تاش کرده است گفتمان انقابی در تهران 
که همواره با محــور مقاومت بیان می کرده 
محدود ســازی کنــد و زمینه هــای دیکته 
اراده خــود را در میز مذاکرات فعال کند لذا 
می بینیم نماینده ترامپ نه یک شــخصیت 

حقوقی تعریف شــده در ســاختار سیاسی 
دولت فــدرال آمریکا در مذاکرات شــرکت 
می کند، وزیرخارجه آمریــکا با وزیرخارجه 
ایران هــم دیدار نکرده اســت این در آیین 
قدرت و در عرصه دیپلماســی معنادار است. 
اینکه به مذاکره خوش بین نبوده ام دلیل آن 
بــاز می گردد به ۳ دهه مذاکراتی که ایران و 
آمریکا در پرونده های گوناگون حتی قبل از 
پرونده هسته ای داشته اند و ماجرای سفارت 
آمریکا در تهران، گفــت وگوهای الجزایر و 
مربوط به آن همه آنها در این ســابقه وجود 
دارد و براساس این ســابقه همواره یک اوج 
رســانه ای در آغاز هر دور مذاکــرات دیده 
می شود و بعد از انجام مذاکره گره کارها در 
پایان بیشتر دیده می شود به گونه ای که من 
سال ها پیش عرض کردم اینکه مساله ایران 
و آمریکا اتمیزه شده است به گونه ای که در 

لایه درونی خود دچار بحران مفاهیم است.
مطهرنیــا ادامــه داد: ما از مذاکره ســخن 
می گوییــم آمریکایی هــا هــم از مذاکــره 
ســخن می گویند ما اعام مواضع می کنیم 
آمریکایی ها هم اعــام مواضع، اما محتوایی 
که از مذاکره و مواضع و سیاست و استراتژی 

برداشت می شود با یکدیگر از مرزهای تمایز 
می گذرد و تفاوت پیدا می کند. اتفاقا اکنون 
از جهتی نزدیک شــده است ایران از مذاکره 
از ســازمان های بین المللــی از تریبون های 
گوناگــون به عنــوان تریبونی بــرای اعام 
مواضع خود ســود برده اســت و به روشنی 
اعام می کرده اســت به طرف مقابل اعتماد 
ندارد و اکنون ترامپ هــم با همین ادبیات 
ســخن می گوید، ددلاین مشخص می کند، 
درخواســت های خود را می گوید و در عین 
حــال می گوید می توانیــم در چارچوب این 
معنا امتیازاتــی هم به تهران بدهیم این نیز 
به دلیل آن است که ترامپ و گهواره قدرتی 
کــه در آمریکا تکان می خــورد به دنبال آن 
اســت که بتواند ایران را در قرن آتی به یک 
شریک استراتژیک تبدیل کند و لذا آنچه در 
مذاکرات عمان دیده می شــود از آن جهت 
خوشبینانه است که در حال ایجاد یک نظام 
ادبیاتی و زبان گفت وگوی همراه و همدل در 
جهت مشخص کردن تکلیف مساله ایران و 
آمریکاست. وی تصریح کرد: تا هر دو طرف 
به یک نتیجه ای در جهت بستن این پرونده و 
رفتن روبه جلو باشد این امر تا حدود زیادی 
امیدوارکننده است چرا که یا آمریکا در چند 
سال آینده باید با ایران به یک تفاهم معنادار 
و تعریف شده برای استقرار نظم نوین جهانی 
نائل آید یا اینکه شکست را پذیرا خواهد بود 
و نخواهد توانســت آنچه را به عنوان سناریو 
شاســیته در این زمینه می بینید دنبال کند 
یا اینکه ایران باید بپذیــرد نه تنها در مورد 
پرونده هســته ای در نظــام بین الملل بلکه 
بسیاری از پرونده های موجود در نظم منطقه 
ای و حتی در حــوزه برخوردهای داخلی با 
مخالفان را از منظر قوانین بین اللملی پذیرا 
باشــد؛ این منطق اکنون از این جهت پیش 
روی افکار عمومی اســت و افــکار عمومی 
از این جهت احســاس می کند که شــروع 
مذاکرات می تواند زمینه ســاز گذار از وضع 
موجودی باشــد کــه تکرار مکــررات را در 
برهه های گوناگون تاریخــی به وجود آورده 
اســت اما اینکه ما بخواهیم از این مذاکرات 
مانند مذاکرات قبلی انتظارات بالایی داشته 
باشیم و سطح توقعات مردم را بالا ببریم این 

می تواند مخاطره انگیز باشد.

دیپلمات با ســابقه ایرانی گفت: وقتی 
مذاکرات به هفته آینده موکول شده من 
معتقد هستم که ۳۰ درصد از مسیر را 
و  ایران  زیرا در مذاکرات  طی کرده اند. 
ایالات متحده، این قسمت اول، قسمت 

مهمی بوده است. 
عبدالرضا فرجی راد اســتاد حوزه ژئوپلیتیک 
در گفت وگو با ایلنا، در رابطه با دور نخســت 
مذاکرات مسقط و حواشی این گفت وگوها، 
تصریح کرد: شــخصاً این مذاکرات را مثبت 
تلقــی می کنــم. خبرهایی که به دســت 
می رسد، نشــان دهنده این اســت که روی 
مذاکرات هسته ای بیشــتر تکیه شده است 
و هدف طرف ایرانی هم همین بوده اســت. 
یعنــی ایالات متحده در این دوره اولیه، وارد 
گفت وگو یــا درخواســت هایی در رابطه با 
مسائل موشکی و منطقه ای و جبهه مقاومت 

نشده است. 
وی با اشــاره به اینکــه دور بعدی مذاکرات 
هفته آینده ادامه خواهد داشت، عنوان کرد: 
این تایید وقت  نشــان می دهــد که هر دو 
طرف واقعاً خواهان مذاکره هســتند و صرفاً 
می خواهند بر مسئله هسته ای تکیه کنند و 
از آن نتیجه بگیرند، زیــرا هر دو طرف نیاز 
بــه مذاکره دارند و بایــد تنش ها در منطقه 
کاهش یابد و درگیری رخ ندهد. اگر نکته ای 
که مطرح کردم، درست باشد و مذاکرات به 
هفته آینده موکول شــده باشد، من معتقدم 

که ۳۰ درصد از مسیر را طی کرده اند. 
این تحلیل گر مســائل بین الملل تاکید کرد: 

حال که دور بعدی مشــخص شده، به نظر 
می رســد که بر مسئله هسته ای تمرکز شده 
و موارد دیگر مطرح نشــده است. این خود 
نشان دهنده این است که صحبت های آقای 
ترامپ که اخیرا انجــام داده و دوباره تأکید 
کــرده که تنهــا می خواهد ایران به ســاح 
بوده  نرســد، صحبت های دقیقی  هسته ای 

است. 
طرف آمریکایی باید اراده خود را 

برای رفع تحریم ها نشان دهد
این کارشــناس سیاســت خارجی ایران در 
پاسخ به این ســوال که به نظر شما ترامپ 
امتیازاتــی را در اختیار ایران قرار خواهد داد 
یــا خیر، گفت: اگر ما دور اول را مثبت تلقی 
کنیم، نشان دهنده این است که در دوره های 
بعدی، دو طرف باید روی اعتمادســازی کار 
کننــد تا اطمینان حاصل شــود کــه ایران 
به ســاح هسته ای دســت نخواهد یافت و 
تحریم ها برداشته خواهد شد. برای این کار، 
یکی از موارد این است که ایران حاضر باشد 
غنی ســازی ۶۰ درصد را کاهــش دهد. اگر 
ایران حاضر باشد که غنی سازی ۶۰ درصد را 
پایین بیاورد، این بخش از مذاکرات طولانی 
خواهد شــد و دو طرف روی میزان کاهش 

غنی سازی چانه زنی خواهند کرد. 
وی با اشــاره بــه اهمیت اقدامــات آژانس 
بین المللــی انرژی اتمــی در روند مذاکرات 
پیش رو، اظهار کرد: آمریکایی ها انتظار دارند 
که آژانــس بین المللی انرژی اتمی بیشــتر 
از این هــا فعالیت و نظارت داشــته باشــد. 

فعالیت های هسته ای ایران در طول مذاکرات 
و ســفر آقای گروســی به ایران در روزهای 
آینده بســیار مهم اســت. اگر آقای گروسی 
گزارشــی مثبت ارائه دهد، نشان دهنده این 
است که بخشــی از مذاکرات ایران و آمریکا 

هموار شده است. 
احتمالا ترامپ می خواهد اروپایی ها 

را دور بزند
فرجــی راد افزود: در کنار این مــوارد، ایران 
باید وارد گفت وگو با اروپا شــود و گفت وگو 
با روســیه و چیــن نیز اهمیــت دارد، زیرا 
تمامی این کشورها در گروه ۱+۵ قرار دارند. 
آقای ترامپ به نظر می رســد که می خواهد 
اروپایی هــا را دور بزنــد که احتمــالا مورد 
اعتراض آن ها هم باشد، لذا ایران باید از تکرار 
اشتباهات گذشته خود با اروپا پرهیز کند و به 
آن ها نزدیک تر شود و گزارش دهد. همچنین 

ایران باید مسئله اسنپ بک را جدی بگیرد. 
ایــن کارشــناس ارشــد روابــط بین الملل 
خاطرنشــان کرد: من پیش بینی می کنم که 
نهایتاً مذاکرات به سمت مستقیم شدن پیش 
خواهد رفت. حال ســؤال این اســت که آیا 
دور بعدی در روز شــنبه به صورت مستقیم 
خواهد بود یا خیر. به هر حال، در حال حاضر 
بحث های اولیه ای بین دو طرف با میانجیگری 

وزیر خارجه عمان صورت گرفته است.
 دو طرف به کشــورهای خود بازمی گردند و 
گزارش هایی به ســران کشورهای خود، چه 
ایــران و چه آمریکا، ارائه می دهند. ســپس 
آن ها تصمیــم خواهند گرفت کــه آیا دور 
بعدی مذاکرات به صورت مســتقیم باشد یا 
غیرمستقیم.  اما به نظر من، احتمالاً مذاکرات 
به صورت مســتقیم خواهد بود. این شانس 

وجود دارد، هرچند که قطعی نیست.

مطهرنیا مطرح کرد

آمریکا به دنبال تبدیل ایران به »شریک استراتژیک« 

فرجی راد: 

آمریکا باید اراده خود برای رفع تحریم ها را نشان دهد

حقیقت پور:

مردم حرف  جریان ورشکسته  داخلی را قبول ندارند
رشیدی کوچی:

مردم انتظار دارند سایر اپلیکیشن ها رفع فیلتر شود
ببینیم که موضوعات چگونه پیش مــی رود و آیا موضوع مذاکره فقط به همین 
موضوع خاصی که مطرح شده یعنی پرونده هسته ای منحصر خواهد شد یا خیر. 
اگر صرفاً روی این موضوع باشد و آمریکایی ها مطالبه دیگری را خارج از چارچوب 

قبلی تعیین نکنند به نظر می رسد زودتر بتوانیم به نتیجه برسیم.
منصور حقیقت پور در گفت وگو با ایلنــا، درباره دور اول مذاکرات ایران و آمریکا در عمان 
گفت: با بیانیه ای که وزارت خارجه بعد از پایان مذاکره ارسال کرد و واکنش کارخ سفید  

قطعا جلسه اول جلسه مثبتی بوده است.
وی با اشاره به مشخص شدن زمان جلسه بعدی مذاکره ادامه داد: اینکه زمان جلسه دوم 
تعیین شد خیلی خوب بود به نظر می رسد دو طرف اراده شان بر رفع مشکات باشد. باید 
مقداری بیشتر صبر کنیم تا ببینیم که موضوعات چگونه پیش می رود و آیا موضوع مذاکره 
فقط به همین موضوع خاصی که مطرح شــده یعنی پرونده هسته ای منحصر خواهد شد 

یا خیر.
این فعال سیاســی گفت: اگر صرفاً روی این موضوع باشد و آمریکایی ها مطالبه دیگری را 

خارج از چارچوب قبلی تعیین نکنند به نظر می رسد زودتر بتوانیم به نتیجه برسیم.
حقیقت پور با اشــاره به کارشــکنی های مخالفان مذاکره گفت: سه جریان مخالف داریم 
کــه یکی از آنها داخلی و دو جریان دیگر بیرونی هســتند. جریــان داخلی البته جریان 
ورشکســته اند و قدر مسلم در گذشته البته با سنگ اندازی در برجام و غیر برجام لطمات 
زیادی به جمهوری اســامی ایران زده اند ولی الان بعید می دانم که حرف شــان را نظام و 

مردم قبول کنند. 
جریانات بیرونی هم یکی اســرائیلی ها هستند که تکلیف شــان مشخص است و بعد هم 
جریانات مخالف نظام مثل منافقان هســتند که عددی محســوب نمی شوند و اگر اراده 
آمریکایی ها مبنی بر حل مشکل باشد به نظر می رسد که بتوانند مسئله را مدیریت کنند.

وی ادامه داد: قطعا اگر موضوع دیگری از سوی آمریکا مطرح شود احتمال دارد مذاکرات 
به چالش کشیده شود اما باید صبر کنیم و ببینیم چه می شود. 

حقیقت پور با اشــاره به اظهارات عراقچی گفت: اظهارات آقای عراقچی در پایان مذاکرات 
را مثبت ارزیابی می کنم ان شــاءالله این مذاکرات تمام شود و طرفین به همدیگر اطمینان 
بدهنــد هم آمریکایی ها تحریم ها را بردارند و ما هم به دنیــا اعام کردیم و باز هم اعام 

می کنیم دنبال بمب هسته ای نیستیم.

نماینده پیشــین مجلس گفت: اقدام برای رفع فیلتر واتساپ به عنوان گام اول 
خوب و مناســب بود اما مردم انتظار داشتند، دیگر اپلیکیشن ها نیز در ابتدای 

فعالیت دولت پزشکیان رفع فیلتر شوند.
جال رشــیدی کوچی، نماینده پیشــین مجلس، در گفت و گو با منیبان درباره ادامه روند 
فیلترینگ شــبکه های اجتماعی گفت: دولت در زمان انتخابات وعده های مختلفی درباره 
رفع فیلترینگ داد اما در عمل این بحث را که »ما باید روی موضوع رفع فیلترینگ اجماع 
و وفاق داشــته باشیم« مطرح کرد. متاسفانه این اجماع تاکنون در رفع فیلتر تنها یکی از 

اپلیکیشن ها یعنی واتساپ ایجاد شده است.
او تصریح کرد: اقدام برای رفع فیلتر واتساپ به عنوان گام اول خوب و مناسب بود، اما مردم 

انتظار داشتند، دیگر اپلیکیشن ها نیز در ابتدای فعالیت دولت پزشکیان رفع فیلتر شوند.
او اضافــه کرد: رئیس جمهور، رئیس دولت، رئیس شــورای عالی انقاب فرهنگی، رئیس 
شــورای عالی فضای مجازی و رئیس شــورای عالی امنیت ملی است، شنیده شد که او با 
انجام عملیات وعده صادق ۳ مخالفت کرده اســت، البته به درست و غلط بودن این خبر 
کاری ندارم، اما اگر خبر صحت دارد  شخص رئیس جمهور درباره رفع فیلترینگ هم باید 

محکم بایستد و به نفع منافع مردم صحبت و کار کند.
نماینده پیشین مجلس شــورای اسامی تاکید کرد: در شبکه های اجتماعی مثل تلگرام، 
اینستاگرام، توییتر و حتی یوتیوب که مردم کشور بیشترین استفاده را از آن ها دارند و حتی 
خود مسئولین هم از این شبکه ها استفاده می کنند و در آن ها حضور دارند، این سوال مطرح 

می شود که چرا فیلترینگ همچنان برجاست؟ 
رشــیدی کوچی تصریح کرد: تازمانیکه شــبکه های اجتماعی پر مخاطب فوق رفع فیلتر 
نشــوند و فقط فیلترینگ واتســاپ رفع شــود، هیچ تاثیری در اســتفاده نکردن مردم از 

فیلترشکن ها ندارد.
او اضافه کرد: نمی دانم چرا انقدر این تصمیم ســاده طول کشــیده است؛ وقتی مسئولین 
مربوطه تصمیم به فیلتر کردن شــبکه های اجتماعی می گیرند، آنی آن را فیلتر می کنند 
اما برای رفع فیلترینگ ۶ ماه، ۱ سال و بیشتر زمان برای راضی کردن این و آن می گذرد.

نماینده پیشــین مجلس شــورای اســامی یادآور شــد: بدقولی و عــدم تحقق وعده ها 
 بیشترین آســیب را به دولت می زند. مهم ترین آسیب هم شکل گرفتن بی اعتمادی مردم 

به دولت است.


